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 ۹۰ شرکت دولتي به قوه قضائیه

مدير عامل س�ازمان حسابرس�ي گفت: از ميان ۳۲٠ ش�ركتي كه 
در دو س�ال گذش�ته س�ازمان حسابرس�ي گزارش آن را منتشر 
ك�رده اس�ت ۲٠ درص�د مدي�ران عامل اين ش�ركت ها ب�ه دليل 
ع�دم بارگ�ذاري اطلاعات خود ب�ه ق�وه قضائيه معرفي ش�دند.

عمده بودجه كشور به حوزه شركت هاي دولتي اختصاص دارد و جلسات 
علني استيضاح وزرا در دولت هاي قبل بيانگر آن است كه بر سر تصاحب 
كرسي هيئت مديره بنگاه هاي دولتي و وابس��ته به دولت چنان رقابتي 
وجود دارد كه آدمي مي ماند اين همه ميل به خدمت در بنگاه هاي دولتي 
از كجا نشئت مي گيرد، از سوي ديگر بررسي پرونده هاي قضايي مديران 
بخش عمومي نيز نشان مي دهد كه بنگاه هاي دولتي معمولاً مورد طمع 
رانتخواري هستند، در چنين شرايطي انتظارات ويژه اي از دولت سيزدهم 
براي ساماندهي حوزه بنگاهداري دولت وجود دارد، در همين راستا مدير 
عامل س��ازمان حسابرس��ي گفت: ۲۰ درصد هيئت مديره شركت هاي 
دولتي اطلاعات خود را در س��امانه مربوطه بارگذاري نكردند كه به قوه 
قضائيه معرفي ش��دند.  6۰  تا 7۰ درصد بودجه كل كش��ور به بودجه 
بانك ها و شركت هاي دولتي اختصاص دارد. براي درك اهميت مديريت 
صحيح اين بنگاه ها بايد گفت اگر اين بنگاه ها به درستي مديريت نشوند 
مي توانند به دليل نشت درآمد و سرمايه چنان مورد سوء استفاده قرار 
گيرند كه بدهي هايشان به بانك هاي دولتي و غير دولتي به گردن دولت 
و س��پس به گردن مردم بيفتد، از اين رو بي تفاوتي ب��ه آنچه در حوزه 

بنگاه هاي دولتي مي گذرد، اصلًا جايز نيست. 
 به اعتقاد برخي از كارشناسان اقتصادي اگر بنگاه هاي دولتي به درستي 
مديريت مي شدند، چنان سودي عايد دولت مي شد كه ديگر لازم نبود 
دولت خود را وابسته به درآمدهاي نفتي يا استقراض از حوزه مالي كشور 
كند، به هر ترتيب تا كنون توجه چنداني به بهبود وضعيت بنگاهداري 
دولت نشده است.  اگر جلسات استيضاح وزراي دولت هاي قبل را به خاطر 
داشته باشيد، متوجه مي شويد كه بخشي از مشكلات بر سر تصاحب كرسي 
مديريت بنگاه هاي دولتي و محصولات توليدي اين بنگاه ها و سوء مديريت 
در اين بخش ها بود، از اين رو از دولت سيزدهم انتظار مي رود كه به شكل 

قاعده مندي ساختار مديريتي بنگاه هاي دولتي اصلاح شود. 
از ماجراي حقوق هاي نجومي در ش��ركت هاي دولتي گرفته تا به يغما 
رفتن سرمايه هاي آنها توسط اشخاصي كه نامشان حتي در پرونده هاي 
قيد ش��ده در صورت هاي حسابرسي ش��ركت ها قيد مي شود، همه و 
همه نش��ان از آن دارد كه اين بخش از اقتصاد ايران نياز به توجه ويژه 
دارد، هرچند كه برخي از كارشناسان تنها راه خلاصي اين شركت ها از 
ناكارآمدي را خصوصي س��ازي آنها مي دانند، اما بايد به اين مهم توجه 
داشت كه چرخ خصوصي سازي آنطور كه بايد و شايد نمي چرخد و بايد 

به كارآمدسازي اين بنگاه هاي دولتي توجه كرد.  
رئيس سازمان حسابرسي در نشست خبري اظهار داشت: بيشتر حجم 
حسابرسي مربوط به شركت هاي دولتي و گزارش عملياتي شركت ها 
است.  موس��ي بزرگ اصل درباره وظايف اين س��ازمان گفت: افزايش 
س��رمايه ش��ركت ها، ارائه گزارش مطالبات و بدهي شركت ها، بررسي 
اجمالي گزارش هاي عمراني و شش ماهه و در نهايت تدوين  نامه مديريت 
مرتبط با ش��ركت ها از جمله وظايف س��ازمان اس��ت.  رئيس سازمان 
حسابرسي در خصوص اقدامات اين سازمان توضيح داد: طي يك سال 
گذشته گزارش حسابرسي 6۸۱ ش��ركت صادر شده و بندهای مربوط 
به اشكالات عملكردي گزارش شده اس��ت و بيش از 6 هزار بند مربوط 
به عدم رعايت قوانين و مقررات و ۳۴ درص��د تخلفات مربوط به قانون 
تجارت و ۱۸ درص��د موارد مربوط به عدم اج��راي دقيق احكام بودجه 
است.  بزرگ اصل مهم ترين اقدام دولت سيزدهم را شفافيت دانست و 
گفت: صورت هاي مالي تهيه شده توسط سازمان قبلًا در اختيار ديوان 
محاسبات و ساير دستگاه هاي نظارتي قرار مي گرفت، اما اخيراً دسترسي 
عمومي به اين گزارش ها از طريق سامانه كدال فراهم شد.  وي در ادامه 
گفت: از ميان ۳۲۰ شركتي كه در دو سال گذشته سازمان حسابرسي 
گزارش آن را منتشر كرده ۹۰ هيئت مديره متخلف بودند و به عبارتي ۲۰ 
درصد مديران عامل اين شركت ها به دليل عدم بارگذاري اطلاعات خود 
به قوه قضائيه معرفي شدند، اما در نهايت براي بسياري از اين شركت ها 

قرار منع تعقيب صادر شده است. 
بزرگ اصل گفت: در دولت جديد فرايند انجام حسابرس��ي بهبود پيدا 
كرده است و به كارگيري فناوري در سازمان متحول شده است و در نتيجه 
۳ هزار زونكن به عنوان مدارك و شواهد گزارش هاي حسابرسي، در سال 
از سازمان حسابرسي حذف شده است.  رئيس سازمان حسابرسي با اشاره 
به مراحل نهايي تصويب طرح قانون حسابرسي گفت: براي رفع تعارض 
منافع يك لايحه به دولت پيشنهاد شده تا كيفيت حسابرسي در كشور 
متحول شود. از طرف ديگر خود قانون حسابرسي نيز نياز به تغيير دارد.
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سرمايه هاي ملي در آغوش استهلاك
نرخ رشد تشكيل سرمايه در حوزه ساختمان و ماشين آلات كمتر از نرخ 
استهلاك است، يعني سرمايه هاي اقتصاد ايران در حال استهلاك است. 
براي اينكه يك اقتصاد در وضعيت قابل قبولي قرار داشته باشد بايد حداقل 
به ميزان استهلاك ماشين آلات و س��اختمان ها، سرمايه گذاري جديد 
انجام گيرد كه متأسفانه طي سال هاي اخير س��رمايه گذاري مذكور به 
ميزاني نبوده است كه بتواند از پس استهلاك ماشين آلات و ساختمان ها 
برآيد، از اين رو بايد براي تقويت سرمايه گذاري در حوزه ماشين آلات و 
ساختمان ها فكر اساسي كرد.   سخنگوي كميسيون اقتصادي مجلس 
در گفت وگو با خانه ملت در تشريح نشست روز۲۹ خرداد ماه كميسيون 
اقتصادي مجلس  گفت: در اين جلسه، به موضوعات اقتصادي كه در مركز 
پژوهش هاي مجلس در حال بررسي اس��ت، با حضور بابك نگاهداري، 
رئيس مركز پژوهش هاي مجلس و معاونت اقتصادي اين مركز رسيدگي 
شد.  مهدي طغياني، نماينده مردم اصفهان در مجلس شوراي اسلامي 
افزود: در نشست مذكور گزارش��ي از اقدامات مركز پژوهش ها در حوزه 
اصلاح قوانيني مانند قانون بانكداري، قانون ماليات بر عايدي سرمايه  و 
قوانين اصناف ارائه شد.  وي با بيان اينكه دراين نشست معاون اقتصادي 
مرك��ز پژوهش هاي مجلس گزارش��ي از وضعيت اقتصادي كش��ور در 
حوزه هاي رشد اقتصادي، توليد ناخالص داخلي و تشكيل سرمايه ارائه 
كرد، ادامه داد: مهم ترين مشكل، نرخ تشكيل سرمايه در حوزه ساختمان 
و ماشين آلات است كه نرخ رشد كمتر از نرخ استهلاك است، به اين معنا 

كه در اين حوزه ها سرمايه ها در حال استهلاك است.
................................................................................................................

لوازم خانگي از تیرماه گران مي شود
سخنگوي وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت( از صدور مجوز 
افزايش ۱۵ درص�دي قيمت ب�راي تلويزي�ون و ۱٠ درصدي براي 
يخچال، يخچال فريزر و ماش�ين لباسش�ويي و ظرفش�ويي خبر 
داد و گفت كه قيمت ه�اي جديد از اول تير ماه اجرايي مي ش�ود. 
به گزارش نبض صنعت، اميد قاليباف درباره افزايش قيمت ش��وينده ها 
گفت: طبق مصوبه ستاد تنظيم بازار، از هشتم خرداد ماه، افزايش قيمت 
شوينده ها نسبت به قيمت قبلي مصوب سال ۱۴۰۰، تا سقف ۲۵ درصد 
مجاز شد. كالاهايي كه در سطح عرضه هستند، بايد با قيمت درج شده 
قبلي عرضه شوند.  موضوع افزايش قيمت شوينده ها از اوايل ارديبهشت 
مطرح و ابتدا با مخالفت وزارت صمت مواجه ش��د. حتي در مقطعي در 
شبكه هاي اجتماعي برگه اي با عنوان صورتجلسه انجمن صنايع شوينده، 
بهداشتي و آرايشي ايران مبني بر افزايش قيمت ۵۰تا ۸۰ درصدي انواع 
شوينده منتشر شد، اما در نهايت ستاد تنظيم بازار سقف افزايش قيمت اين 
محصولات را ۲۵ درصد اعلام كرد.  قاليباف همچنين در پاسخ به سؤالي 
درباره تعيين تكليف قيمت لوازم خانگي در سال جاري  اظهار كرد: در حوزه 
لوازم خانگي، افزايش ۱۵درصد براي تلويزيون و ۱۰ درصد براي يخچال، 
يخچال فريزر و ماشين لباسشويي و ظرفشويي تأييد شده و از اول تير ماه 
اجرا مي شود.  چند روز پيش هم دبير انجمن صنايع لوازم خانگي ايران 
از درخواست افزايش قيمت لوازم خانگي به سازمان حمايت خبر داده و 
گفته  بود: بازار كشش افزايش قيمت ندارد و توليدكنندگان هم از افزايش 

قيمت استقبال نمي كنند، اما بايد توان ادامه فعاليت هم داشته باشند. 

سود تقسیم نشده 8۰۰ هزار میلیارد 
تومانی شرکت های بورسی

۸٠٠ هزار ميليارد تومان از منابع شركت هاي بورسي در بانك ها خاك 
مي خورد كه اين منابع مربوط به س�هامداران است كه در قالب سود 
تقسيم نشده است و شركت ها نيز براي آن برنامه و طرح توسعه اي ندارند. 
عباسعلي حقاني نسب، كارشناس بازار سرمايه در گفت وگو با تسنيم 
با اشاره به افزايش نرخ سود بازار بين بانكي و رسيدن آن به رقم ۲۰/6۸ 
درصد گفت: نرخ بهره بين بانكي در دنيا يا به صورت دستوري افزايش و 
كاهش پيدا مي كند يا بسته به شرايط اقتصادي كشورها متغير است. 

اين كارشناس بازار س��رمايه افزود: اين در حالي است كه در كشور ما اين 
سياست بدون توجه به ساير مؤلفه ها اتفاق مي افتد و به تبع اين تصميم، 
بازار سرمايه نيز تأثير مي   پذيرد. به عنوان مثال حدود ۳ هزار هزار ميليارد 
تومان از منابع كشور در سيستم بانكي حبس است و با افزايش نرخ بهره 
بانكي به دنبال تأمين منابع هستيم.  وي همچنين با اشاره به اينكه نزديك 
به ۸۰۰ هزار ميليارد تومان از منابع شركت هاي بورسي كه به دليل شرايط 
مالياتي تقسيم سود نكرده اند و طرح توسعه هم ندارند، در بانك ها خاك 
مي خورد، گفت: اين منابع مربوط به س��هامداران است كه در قالب سود 
تقسيم نشده است و شركت ها نيز براي آن برنامه و طرح توسعه اي ندارند 
و عملًا اين حجم از منابع سهامداران در سيس��تم بانكي در قالب سپرده 
حبس شده است.  اين كارشناس بازار سرمايه ادامه داد: اگر شركت ها اين 
نقدينگي حبس شده را در بانك ها سرمايه گذاري يا به سهم يا اوراق تبديل 
كنند، نه تنها هيچ ريالي از بانك ها خارج نمي شود، بلكه بانك ها به جاي 
رقابت با هم، رفاقت مي كنند و عملاً نه تنها نرخ بين بانكي بالا نمي رود، بلكه 
كاهش هم مي يابد.  حقاني نسب با بيان اينكه اعمال اين گونه سياست ها 
به ناكارآمدي اقتصاد منجر مي ش��ود، اذعان داشت: لازم است مسئولان 
دولت از جمله رئيس جمهور به اين قضيه ورود كند و به مانند س��فرهاي 
استاني سري هم به سيستم بانكي بزند.  وي گفت: در خصوص نرخ بهره 
بانكي، چون در دنيا نسبت حجم پول به نقدينگي بالاي ۵۰ درصد است، 
نرخ بهره را براي افزايش مي دهند كه نقدينگي را از دست مردم جمع و از 
اين طريق تورم را كنترل كنند؛ اين در حالي است كه در كشور ما نسبت 
پول به نقدينگي كمتر از ۲۰ درصد است و بيشتر نقدينگي جامعه در قالب 
سرمايه گذاري هاي ميان و بلندمدت در بازارهاي مختلف منجمد شده است 
و افزايش نرح بهره عملًا موجب منجمد شدن نقدينگي جامعه نمي شود.  
اين كارشناس بازار سرمايه تصريح كرد: بايد سعي كنيم به جاي افزايش نرخ 
بهره، آن را كاهش دهيم و بايد تصويب و اعمال ماليات بر عايدي سرمايه، 

منابع و نقدينگي جامعه را به سمت فعاليت هاي توليدي هدايت كنيم.

رئيس سازمان اموال تمليكي اعلام كرد
 همچنان چیزی به نام 

امحای کالای قاچاق نداريم!
به رغم تأكيدات رهبري مبني بر معدوم سازي كالاي لوكس قاچاق، 
كمتر ديده ش�ده كالاي قاچاقي معدوم ش�ود، موضوعي كه رئيس 
سازمان اموال تمليكي در خصوص خودروهاي قاچاق به آن اشاره كرد 
و گفت:» ما ليست همه خودروها، موتورسيكلت ها و حتي ماشين آلات 
س�نگين را تهيه و مورد بررس�ي قرار داده ايم. به هر صورت در بين 
خودروها انواع قاچاق ايراني و خارجي وجود دارد كه براي بخشي از 
آنها امكان شماره گذاري و فروش و مزايده ندارد. اين در حالي است 
كه در مورد خودروهاي خارجي بالاي ۲هزارو۵٠٠ سي سي كه امكان 
ش�ماره گذاري ندارند، بايد به ش�رط بازصادرات به فروش برسند.«

رهبر معظم انقلاب سال گذشته در خصوص امحاي كالاي لوكس قاچاق 
گفتند:»جنس لوكس قاچاق را بيندازيد زير دستگاه خردكن و خردش 
كنيد. مبارزه  با قاچاق بايد كاملاً قاطع و بي رحمانه باشد.« بعد از اظهارات 
ايشان مسئولان مربوطه در گفت و گو با رسانه ها از الزامات امحاي جنس 

قاچاق سخن گفتند، اما هنوز اقدامي در اين خصوص انجام نداده اند.  
 روز گذشته رئيس سازمان اموال تمليكي در نشستي خبري از بلاتكليفي 
خودروهاي دپو شده در انبار س��ازمان اموال تمليكي خبر داد و وي در 
رابطه با وضعيت بيش از ۲هزار خودرويي كه از گذش��ته در اختيار اين 
سازمان جهت تعيين تكليف قرار داشته اس��ت، گفت:»ما ليست همه 
خودروها، موتورسيكلت ها و حتي ماشين آلات سنگين را تهيه و مورد 
بررسي قرار داده ايم. به هر صورت در بين خودروها انواع قاچاق ايراني و 
خارجي وجود دارد كه براي بخشي از آنها امكان شماره گذاري و فروش 
و مزايده ندارد. اين در حالي است كه در مورد خودروهاي خارجي بالاي 
۲هزارو۵۰۰ سي س��ي كه امكان ش��ماره گذاري ندارند، بايد به شرط 
بازصادرات به فروش برسند.« به گزارش ايسنا، اجتهادي با اشاره به اينكه 
قبل از ابلاغ قانون اصلاح قانون مبارزه با قاچاق كالا و ارز اين پيشنهاد 
مطرح بود كه بتوان اين خودروهاي در اختيار را به سازمان مناطق آزاد 
به صورت مزايده واگذار كنيم، تأكيد كرد:»بر اين اساس متني تهيه و در 
كميسيون اقتصادي دولت در حال بررسي است كه اگر تصويب شود، 
امكان فروش به مناطق آزاد را خواهد داشت. خودروهاي امريكايي در 
اختيار سازمان اموال تمليكي نيز در مصوبه پيشنهادي موضوع امحاي 
فني يا پرس اين خودروها مطرح است، اما هنوز در مورد آن تصميم گيري 
نشده اس��ت.« رئيس س��ازمان اموال تمليكي تأكيد كرد:»خودروهاي 
گمركي در اختيار ما در بوشهر و هرمزگان، در مراجع قضايي مطرح است 
و بايد براي آنها رأي صادر شود كه ممكن است برائت يا محكوميت باشد 

كه اطلاع رساني خواهد شد.«
   يك هواپيما بلاتكليف مانده است

در بخش ديگري از اين نشس��ت، موض��وع واگن ه��ا و هواپيمايي كه 
گفته شده در سازمان املاك تمليكي قرار دارند، مطرح شد و اجتهادي 
در اين رابطه توضي��ح داد:» واگن هاي��ي در يكي از انبارهاي اس��تان 
آذربايجان غربي وجود دارد كه جلساتي با دادگستري جهت حل موانع 
براي واگذاري آنها برگزار ش��د و در نهايت در تير ماه امسال در اختيار 
شركت وارد كننده قرار مي گيرد. به هر صورت ما نمي توانيم اين واگن ها 
را به شخص يا شركتي واگذار كنيم و مقرر شد كه به صاحب كالا تحت 
شرايطي واگذار شود. در مورد هواپيمايي كه انبارهاي خراسان رضوي 
قرار دارد، به دليل مشكلات و مسائلي كه امكان اعلام آن را ندارم، فعلًا 

تكليف آن به صورت واضح مشخص نيست.«
   دردسر عرضه كالاي قاچاق در بورس

رئيس سازمان اموال تمليكي در مورد عرضه اموال اين سازمان كه قرار 
بود در بورس انجام شود، گفت:» اين موضوع با ابلاغ قانون اصلاح قانون 
مبارزه با قاچاق كالا و ارز در دستور كار قرار گرفته است. بر اين اساس بايد 
اولويت فروش اموال تمليكي بورس باشد، از اين جهت مقدمات آماده 
و شيوه نامه تدوين و تصويب شد. جلس��اتي در وزارت اقتصاد برگزار و 
كارگزاران نيز انتخاب شدند.« وي با بيان اينكه به صورت آزمايشي برخي 
كالاها در بورس كالا عرضه شد،  افزود:»اما با توجه به اينكه اين كالاها 
قاچاق هستند، خدمات پس از فروش ندارند و با برخي مسائل براي عرضه 

در بورس مواجه هستند. تا كنون نيز بازخورد مشخصي نداشته اند.«

در پي آش�فتگي تورمي ايجاد ش�ده در بازار 
اجاره مسكن، تعيين حداكثر افزايش اجاره بها 
در هر سال تا س�قف ۲۵ درصد در تهران و ۲٠ 
درصد در شهرهاي سراسر كشور مورد تأييد 
شورايعالي هماهنگي اقتصادي سران قوا قرار 
گرفت و مق�ررات لازم براي ضمان�ت اجرايي 
اين مصوبه به تصويب س�ران قوا و ديگر اعضا 
رس�يد. از س�وي ديگر مدير كل دفتر اقتصاد 
مسكن وزارت راه و شهرسازي از ارائه پرونده 
مالياتي ۵7٠ هزار خانه خالي به س�ازمان امور 
مالياتي خب�ر داد.  به ب�ه نظر مي رس�د اگر با 
اب�زار مالياتي بخش�ي از خانه ه�اي خالي در 
كشور وارد چرخه اجاره شوند، بخشي از تورم 
شديد آوار شده بر سر بازار اجاره كنترل شود. 
ب��ازار اجاره دچار التهاب ش��ديدي شده اس��ت و 
كارشناسان اقتصادي دلايل مختلفي براي تورم 
ايجاد ش��ده در اين بازار ذكر مي كنن��د. برخي از 
كارشناس��ان مي گويند باي��د ديد چ��ه ميزان از 
خانه هاي خالي متعلق ب��ه بانك هاي خصوصي، 
س��ازمان تأمين اجتماعي، بيمه ها و شركت هاي 
تابعه و وابس��ته آنهاس��ت، زيرا بخ��ش زيادي از 
دارايي هاي بيش از يك ميليون شركت ثبتي در 
ايران زمين و مستغلات است، برخي نيز معتقدند 
كه علت رش��د نرخ ه��ا در ب��ازار اجاره مس��كن، 
بي ارزش شدن ريال است، در اين بين نيز برخي از 
كارشناسان معتقدند با ادغام وزارت راه و مسكن 
عملًا ديگر ساماندهي بازار زمين و مسكن و اجاره 

رها شده است. 
دليل آش��فتگي بازار اجاره بها هر چه كه باشد، به 
نظر مي رسد ۸ ميليون مس��تأجر سال سختي را 
در پيش دارند و هزينه هاي اين قش��ر از جامعه با 
رش��د قابل ملاحظه اي همراه شده است، از اين رو 
از دولت سيزدهم انتظار مي رود به سرعت در اخذ 
ماليات بسيار سنگين برخانه هاي خالي متعلق به 
هر شخص حقيقي و حقوقي نهايت سختگيري را 
به خرج دهد و با يك حكم الزام آورتمامی بانك ها و 
شركت هاي تابعه و سازمان تأمين اجتماعي و ساير 
نهادهاي عمومي را ملزم به پر ك��ردن خانه هاي 
خالي با اجاره نشين ها كند و اگر هزينه اي هم براي 
استفاده مسكوني اين خانه ها وجود دارد بانك ها 
به مستأجران وام دهند تا بازار اجاره مسكن از اين 

آشفتگي و هرج و مرج خارج شود. 
موجودي مسكن كشور نشان مي دهد كه عرضه از 

تقاضا پيش��ي دارد و بايد توزيع مسكن ساماندهي 
شود، زين پس نيز تا مشكل گراني مسكن و اجاره بها 
نيز حل نشده اس��ت، صدور مجوز ب��راي ويلاهاي 
لوكس و خانه هاي لوكس در مناطق گرانقيمت بايد 
متوقف شود و بخش زيادي از پتانسيل مالي و فني 
مهندسي بايد روي حل مسئله مسكن در مناطق 

مورد تقاضاي مصرفي معطوف شود. 
همچنين پيش بيني ش��ده بود كه در سال ۱۴۰۱ 
موجودي مس��كن خالي از س��كنه و كم استفاده 
در كش��ور به 6 تا ۸ ميليون واحد مسكوني برسد 
و بايد ديد چرا مركز آمار، نتايج آمار گيري نفوس 
و مسكن سال ۱۴۰۰ را منتشر نمي كند اصلًا بايد 

ديد اين آمارگيري انجام شده است يا خير؟!
البته دولت سيزدهم كار سياستگذاري در بخش 
مسكن را آغاز كرده است، به طوري كه موضوعات 
مديري��ت نقدينگي و كاه��ش تورم در جلس��ه 
ش��وراي عالي هماهنگي اقتصادي سران سه قوه 

مطرح و مورد بررسي اعضا قرار گرفت. 
در جلسه ش��نبه ش��ب ش��وراي عالي هماهنگي 
اقتصادي كه با حضور سران قوا و به رياست آيت الله 
سيد ابراهيم رئيسي برگزار شد، وزير راه و شهرسازي 

گزارشي از وضعيت بازار مسكن ارائه كرد. 
بر اين اس��اس س��ران س��ه ق��وه تأكي��د كردند 
سياس��ت ها و اقدامات لازم براي مديريت حوزه 
مسكن سريع تر اجرايي و همزمان طرح دو فوريتي 
مطرح در مجلس شوراي اسلامي نيز در اولويت 

تصويب قرار گيرد. 
در همين زمينه مصوبه دول��ت در زمينه تعيين 
حداكثر افزايش اجاره بها در هر س��ال تا س��قف 
۲۵ درصد در ته��ران و ۲۰ درصد در ش��هرهاي 
سراسر كشور مورد تأييد شوراي عالي هماهنگي 
اقتصادي سران قوا قرار گرفت و مقررات لازم براي 
ضمانت اجرايي اين مصوبه به تصويب سران قوا و 

ديگر اعضا رسيد. 
در اين جلس��ه همچنين پيش��نهاد كميس��يون 
اقتصادي دول��ت در زمينه مديري��ت نقدينگي و 
كاهش تورم مطرح و مقرر شد اين پيشنهاد پس از 
بررسي هاي دقيق و همه جانبه براي تصميم گيري 
به جلسات آينده شوراي عالي هماهنگي اقتصادي 

سران سه قوه ارائه شود. 
   ارائ�ه اطلاع�ات ۵7٠ ه�زار خان�ه خالي 

به سازمان مالياتي
از سوي ديگر مدير كل دفتر اقتصاد مسكن وزارت 
راه و شهرسازي از ارائه پرونده مالياتي ۵7۰ هزار 

خانه خالي به سازمان امور مالياتي خبر داد. 
به گزارش فارس، پروانه اصلاني، مدير كل اقتصاد 
مس��كن وزارت راه روز گذشته در تماس تلفني با 
برنامه گفت وگوي س��اعت ۱۴ شبكه خبر گفت: 
براس��اس آخرين اطلاعات ناش��ي از سرشماري 
عمومي نفوس و مسكن در س��ال ۹۵ تعداد ۲/۵ 
ميليون واحد مسكوني خالي در كشور شناسايي 
شده اس��ت كه از اين تعداد ۴6۳ ه��زار واحد در 

روستاها و ۲/۱ ميليون واحد در شهرها قرار دارد. 
وي گفت: از سال ۹۵ به بعد مركز آمار ايران اطلاعات 

جديد مسكن و خانه هاي خالي را ارائه نداده است. 
به گفته اصلان��ي، صدور پروانه هاي س��اختماني 
در اين مدت تقريباً نصف شده است، اما معاملات 
مسكن طبق روال خود ادامه دارد، بنابراين مي توان 
حدس زد كه تعداد خانه هاي خالي در شهرها در 

اين مدت كاهش پيدا كرده است. 
مدي��ر كل دفت��ر اقتص��اد مس��كن وزارت راه و 
شهرس��ازي گفت: ۱/۳ ميليون مسكن مشكوك 
به خالي براس��اس اطلاعات تقاطع گيري ش��ده 
از داده هاي حاكميت��ي از ۱۵ پايگاه اطلاعاتي به 
دست آمده است، اما عمده اين اطلاعات مخدوش 
است. ۴۰ درصد از اطلاعات كدپستي غلط دارد، 
7۰ درصد از اطلاعات غلط است، يا كد ملي مالكان 

واحدهاي به اشتباه وارد شده است. 
وي ادام��ه داد: براس��اس بن��د ۵ تبص��ره ۸ ماده 
۱6۸ مكرر قانون ماليات هاي مستقيم خانه هاي 
مشكوك به خالي مش��مول ماليات بر خانه هاي 

خالي مي شوند. 
وي اظهار داش��ت: ما اطلاعات ۱/۳ ميليون واحد 
مسكوني مش��كوك به خالي را براي سازمان امور 
مالياتي ارسال كرديم كه البته اين اطلاعات كامل 
نبود، چون كدپس��تي يا آدرس ي��ا كدملي افراد 
تطابق نداش��ت. طبق تبصره 7 ب��راي اينكه اين 
اطلاعات قابل استفاده براي سازمان امور مالياتي 
باشد و ماليات بر خانه هاي خالي را حساب كنند، 
بايد مالكان خانه هاي خالي را پيدا كنند، در نتيجه 
ما اطلاعات را پالايش كردي��م و ۵7۰ هزار ركورد 

اطلاعاتي كاهش يافت. 
وي گفت: سازمان امور مالياتي اين فهرست ۵7۰ 
هزار خانه خالي را منتش��ر كرد و آنها را مشمول 
ماليات بر خانه هاي خالي دانست. بعد از آن تعدادي 
از مردم اطلاعات خود را تصحي��ح كردند و براي 
بار دوم ۵7۰ هزار اطلاع��ات از خانه هاي خالي را 
فرس��تاديم كه از اين تعداد ۴7۰ ه��زار اطلاعات 
خانه هاي خالي تكميل شده بود. ۱۰۴ هزار ركورد 

هنوز دچار مشكل بود. 
اصلاني گفت:  سامانه املاك و اسكان را راه اندازي 
كرديم و بايد براساس خوداظهاري مردم اطلاعات 
را مي گرفتيم. در اين زمينه ۲ ميليون و 6۸ هزار نفر 
اطلاعات خانه هاي خود را به سامانه اعلام كردند. 

بدون شك سال هاي آينده، سال هاي جنگ 
تأمي�ن مواد اولي�ه در زمينه صنع�ت فولاد 
خواهد بود و تمام كارخانه هاي فولادس�ازي 
در زنجيره فولاد با مش�كل روب�ه رو خواهند 
شد. مدير عامل ش�ركت ذوب آهن اصفهان 
مي گويد:»ذوب آهن در حال حاضر مشكلي 
ب�راي تأمين روزم�ره، ماهانه و س�الانه مواد 
اوليه ندارد، اما اگر بپرسند در سه سال آينده 
مواد اوليه از كجا تأمين مي ش�ود، پاس�خي 
نداريم. ما يك ش�ركت بورسي هستيم و هر 
منفعتي در اي�ن كارخانه اجتماعي اس�ت.«
يكي از ابتدايي ترين چالش هاي توسعه صنعت 
فولاد كشور، تأمين مواد اوليه از جمله سنگ آهن 
است. در سند چشم انداز ۱۴۰۴، به  منظور توليد 
۵۵ ميليون تن فولاد خام، سالانه به ۱6۲ ميليون 
تن سنگ آهن نياز است، اما در حال حاضر توليد 
سنگ آهن كشور حدود ۸۰ ميليون تن است و نياز 
به رشد سالانه۲/۹ درصد دارد. براساس شرايط 
موجود در آينده در صورت عدم اكتشافات جديد 
در حوزه سنگ آهن، ذخاير ما تنها جوابگوي نياز 
تا ۱۰ س��ال بعد از ۱۴۰۴ اس��ت. بنابراين دير يا 
زود ذخيره معادن كشور به اتمام خواهد رسيد 
و ما مجبور به واردات بخش زيادي از مواد اوليه 
فولاد از كش��ورهاي ديگر خواهيم ب��ود. بر اين 
اساس نيازمند تدابيري كارآمد براي شناسايي 
راهكارها و گزينه هاي جايگزين براي ادامه اين 

مسير هستيم. 
و ج��ود معادن فل��زي غني همچ��ون گل  گهر، 
انگوران، سنگان، مهدي آباد، چادرملو، سرچشمه 
و سنگان، نشان دهنده غني بودن ايران در حوزه 
كاني هاي فلزي است، اما با دارا بودن همه ذخاير 
معدني پرارزش در اين كشور، از چند سال گذشته 
هش��دارهاي زيادي از سوي بيش��تر مسئولان 
و مديران ش��ركت هاي مرتبط با حوزه زنجيره 
فولاد نس��بت به كمبود مواد اوليه فولاد به ويژه 
سنگ آهن شنيده مي شود و اكنون اين هشدارها 
در حال تبدي��ل به واقعيت اس��ت و پيش بيني 
مي شود ذخيره غني ترين معادتن فلزي كشور، 

چهارتا پنج سال آينده به صفر مي رسد. 
   چاره انديشي براي تأمين مواد اوليه 

در حال حاضر بس��ياري از كارخانجات فولادي به 
دليل كمبود س��نگ آهن با ظرفي��ت پايين توليد 
مي كنند و دغدغه اصلي شان تأمين مواد اوليه است، 
موضوعي كه حاكميت بايد بستر سازي هاي لازم را 
براي واردات سنگ آهن فراهم كند تا سرمايه هاي 
كشور در سال هاي آتي به تعطيلي كشيده نشوند. 

مدير عامل شركت ذوب آهن اصفهان در جمع 
خبرنگاراني ك��ه براي بازديد به اصفهان س��فر 
كرده بودن��د، درب��اره وضعيت كنوني ش��ركت 
ذوب آهن مي گويد:»به دليل نگاهي كه به مسئله 
اقتصاد مقاومتي داريم و با توجه به امكاناتي كه 
وجود دارد، ۸۵درصد قطعاتمان بومي س��ازي 
شده است و در مقابل تكانه هاي خارج از كشور 
مقاوم هستيم. لازم است در داخل كشور هم يك 
هم افزايي بين كل زنجيره هاي ارزش و تأمين و 

كالا ايجاد شود. 
ايرج رخصتي در پاس��خ به س��ؤال »جوان« در 
خصوص مش��كلات تأمين مواد لولي��ه در اين 
كارخانه مي افزاي��د:»از دولت انتظار داريم كه به 
ذوب آهن به عنوان كارخان��ه اي كه يك صنعت 
مادر را پوش��ش مي ده��د، نگاه ويژه اي داش��ته 
باش��د. نياز به اين نگاه ويژه در تحويل معادن به 
شدت احساس مي شود. ذوب آهن در حال حاضر 
مشكلي براي تأمين روزمره، ماهانه و سالانه مواد 
اوليه ندارد، اما اگر بپرسند در سه سال آينده مواد 
اوليه از كجا تأمين مي شود، پاسخي نداريم. بخشي 
از مقاوم سازي اقتصاد كه شعار اقتصاد مقاومتي در 
پي آن است، همين است كه كارخانه اي به عظمت 
ذوب آه��ن، از لحاظ تأمين مواد اوليه مش��كلي 
نداشته باش��د و اين مهم مس��تلزم مالكيت اين 

كارخانه بر بعضي معادن است.«
وي تأكيد مي كند:»ذوب آهن مجموعه عظيمي 
است كه وابستگي بورسي دارد و هر منفعتي در 
اين كارخانه اجتماعي است. ذوب آهن با توجه 
به مواردي كه گفته شد نبايد نگران تأمين مواد 

اوليه براي س��ال  هاي آينده باشد و اين موضوع 
بستر مناسبي است براي متحول شدن تأمين 

مواد اوليه.«
رخصتي برنامه هاي شركت ذوب آهن براي رفع 
مش��كل تأمين مواد اولي��ه مي گويد:» با وزارت 
صم��ت و زيرمجموعه هاي��ش مذاكراتي داريم 
معادن��ي را پيش��نهاد داده ايم كه اي��ن وزارت 
بتواند در چارچوب قانوني به م��ا تحويل دهد. 
تعاملات تا كنون رضايت بخ��ش بوده و مراحل 
پاياني خود را طي مي كند. ما براي تأمين منابع 
كارخانه سه هاب تعريف كرده ايم كه در اصفهان، 
خراس��ان ها و كردس��تان هس��تند. اميدواريم 
بتوانيم آنها را فرآوري كنيم و كنسانتره سازي و 
گندله سازي كوره بلند را ايجاد كنيم. به شرطي 
كه مواد آهن دار كنار معدن باشد. براي رسيدن 
به اهدافم��ان نامه نگاري هايي انج��ام داديم و 
توافقات اوليه حاصل شده اس��ت بقيه ماجرا به 

وزارت صمت برمي گردد.«
   كاهش مصرف گاز 

مدير عامل ذوب آهن در خصوص مصرف حامل هاي 
انرژي مي گويد:»ذوب آهن تنها كارخانه اي اس��ت 
كه برق مصرفي خ��ود را توليد مي كن��د. به دليل 
مشكلاتي كه گاز به وجود آمده در توليد كك و توليد 
كوره بلند براي محيط زيست به وجود مي آورد، اين 
گاز به گازي تبديل شده است كه در بويلر با گازهاي 
طبيعي تركيب شود. با توجه به اين موضوع كارخانه 
ذوب آهن زيرساخت توليد ۲۴۰ مگاوات برق را دارد، 
در حالي  كه نياز اين كارخانه به برق ۱۸۰ مگاوات 
است. مش��كلي كه وجود دارد، قيمت گاز است به 

دليل عدم كارشناسي دقيق تمايزي بين كارخانه 
فولاد و پتروشيمي قائل نشده اند كه در حال رايزني 
براي حل مشكل قيمت گاز هستيم كه اگر به نتيجه 

برسد مشكل ديگري در تأمين انرژي نداريم.«
همچنين مدير رواب��ط عمومي ذوب آهن اصفهان 
درجمع خبرنگاران درباره مصرف آب در كارخانه 
ذوب آهن مي گويد:»در ۲۵ س��ال گذشته ميزان 
آب مصرفي براي توليد هر تن چدن بالغ بر ۲۰متر 
مكعب بوده است كه اين مقدار امروز به ۵ متر مكعب 
رسيده است. براي رس��يدن به اين هدف عمليات 
ويژه اي به منظور بازچرخان��ي درون كارخانه اي و 
بهبود كيفيت به��ره وري آب درون كارخانه انجام 
شده اس��ت. كنترل مصرف برج هاي خنك كننده، 
انسداد مسيرهاي پرت آب و استفاده از آب كندانس 
باعث شده كه مصرف آب كارخانه به شدت پايين 
بيايد. در حال سرمايه گذاري ۲ هزار ميليارد توماني 
در پروژه پساب هستيم. در ساعت ۸۵۰ متر مكعب 
آب از منطقه وسيع فلاورجان اصفهان جمع آوري 
مي ش��ود كه با ورود اين مقدار آب به مدار در سال 

جاري برداشت آب از زاينده رود به صفر مي رسد.«
   4۵ درصد توليدات صادر شد

عليرضا اميري ميزان صادرات در سال گذشته 
را يك ميلي��ون و ۱۰۰ هزار ت��ن اعلام می كند 
و مي گويد:» امس��ال نيز روند صادرات با توان 
بيش��تري تداوم ياب��د. اكن��ون تولي��د بالغ بر 
۳۰ميليون تن اعلام شده و ظرفيت به بيش از 

۴۰ميليون تن رسيده است. 
وي مي افزايد:»حقابه ذوب آهن هزار ليتر بر ثانيه 
بوده و براساس سياس��ت صرفه جويي و كاهش 

مصرف به ۴۰۰ ليتر بر ثانيه رسيده است. 
اميري با بيان اينكه مجموعه دانش بنيان ذوب آهن 
و مجموعه مپنا به عنوان سرمايه گذار بي  او تي بدون 
حضور خارجي ها فعاليت ذوب آهن را پيش مي برند، 
درباره توليد س��وزن ري��ل مي گويد:»ذوب آهن 
اگر نگوييم خاورميانه، در حوزه خليج فارس تنها 
كارخانه اي اس��ت كه توليد ري��ل انجام مي دهد. 
سرمايه گذاري سنگيني در حوزه توليد ريل انجام 
شده اس��ت و چرخه اين توليد فقط به خود ريل 
محدود نمي شود و يك عنصر تأثيرگذار اين چرخه 
سوزن ريل است. در كشور نياز به 7هزار سوزن ريل 
وجود دارد كه احتمالاً ظرف چند ماه آينده اولين 
نمونه هاي تولي��د ذوب آهن اصفه��ان به راه آهن 
جمهوري اسلامي ايران تحويل داده خواهد شد. 
در حال حاضر در مرحله عقد ق��رارداد و تكميل 
زيرساخت هاي توليد سوزن ريل هستيم و قطعه 

مركزي را توليد كرده ايم.«

نبردبرایتأمينمواداوليهفولاديها
مدير عامل ذوب آهن اصفهان:  اگر بپرسند در ۳سال آينده مواد اوليه از كجا تأمين مي شود، پاسخي نداريم


